
گروه فرهنگ و هنــر -کوروش 
سلیمانی معتقد است برخی تله تئاترها نزد 
مخاطبان تلویزیون می توانند تاثیرگذارتر 
از بسیاری از سریال های پرخرجی باشند 
که بعد از مدتی از یادها فراموش می شوند.
کوروش سلیمانی بازیگر و کارگردان 
تئاتر درباره تولید تله تئاتر و اجرای تئاتر به 
شیوه آنلاین به عنوان جایگزین های تئاتر 
صحنه ای در شــرایط بحران کرونا گفت: 

مــن با تولیــد تله تئاتر موافق هســتم اما 
تئاتر آنلایــن و تئاتری را که برای پخش 
تصویربرداری شــده نمی پســندم چون 
معتقدم رمز و راز و جادوی تئاتر در مکانی 
به نام ســالن تئاتــر و به صورت زنده رخ 
می دهد و این کار مثل این اســت که یک 
نقاشــی از باران را به آدم ها نشان دهیم و 
بگوییم بــاران خیس می کند در حالی که 

این فقط یک نقاشی است.

وی افــزود: البته خیلی از دوســتان 
و همکاران من اعتقــاد دیگری دارند که 
ممکن است نظراتشان اشتباه هم نباشد اما 
من چنین نگاهی ندارم و معتقدم از راه های 
دیگری هم می شــود یاد تئاتر را در ذهن 

مردم زنده نگاه داشت تا فراموش نشود.
این بازیگر و کارگــردان ادامه داد: 
اما شــرایط تولید تله تئاتر با تئاتر آنلاین 
متفاوت اســت و می تــوان آن را گونه ای 
جداگانه دانســت و ژانری پذیرفته شده و 
متفاوت از تئاتر در دنیا به حســاب می آید 
چون عملًا یک تولید تلویزیونی محسوب 
می شود که به لحاظ محتوایی و متن از تئاتر 
و از نظر میزانســن و دکوپاژ نیز از تئاتر و 
تلویزیون بهره می گیرد و این طور نیست 
کــه یک دوربین کار بگذارند و نمایش را 

بدون طراحی ویژه ای ضبط کنند.

وی افزود: مدتی قبل شــبکه چهار 
سیما اقدام به پخش تله تئاترهای قدیمی 
کرد که اتفاق خوشایندی بود. من و خیلی 
از هم نســلانم زمانی که در شهرستان ها 
امــکان دسترســی و دیــدن تئاتر وجود 
نداشــت با دیدن همین تله تئاترها به این 
حوزه علاقه مند شدیم و چیزهای زیادی 

یاد گرفتیم.
سلیمانی با اشاره به لزوم توجه مدیران 
تلویزیون به تولید تله تئاتر و تاثیرگذاری 
این آثار نزد مخاطبان بیان کرد: در دوره ای 
تله تئاترهای درخشانی در تلویزیون تولید 
شــد که هنوز هم بازپخش می شوند. باور 
کنید اثرگــذاری تله تئاترها گاهی اوقات 
از سریال های بسیار پرخرج بیشتر است. 
تلــه تئاترهــای می توانند بــرای تربیت 
تماشاگران، سرگرم شدن و ارتباط برقرار 

کردن با آنها بسیار مناسب باشند. می توان از 
بازیگران و کارگردانان کاربلد در این زمینه 
استفاده کرد و از این طریق مردم عادی را با 
این هنر آشتی داد. متاسفانه به نظر می رسد 
این نگاه که تئاتر تنها برای خواص اســت 
در مسئولان ما هم وجود دارد. این هنرمند 
تئاتر افزود: سیاست گذاران فرهنگی ما در 
رســانه ملی به این مساله بی توجه هستند 
که تئاتر می تواند قشــر گسترده ای را در 
بربگیرد و علاوه بر این می تواند اثرگذاری 
بیشــتری از ســریال های داشته باشند که 
هزینه تولیدشان ده ها برابر بیشتر از تولید 
یک تله تئاتر است اما در یادها نمی مانند. 

مــن می توانم چندین تله تئاتر را نام 
ببرم که از ۲۰ یا ۳۰ ســال قبل همچنان در 

یاد من مانده است.
وی افزود: خود من شــخصاً بسیار 

علاقه مند به کار کردن در این حوزه هستم 
و اگر فرصتش پیش بیاید با رغبت تمایل 
به تولید تله تئاتر دارم چون حتی اگر بتوانم 
روی یــک نفر تاثیر بگذارم به نظرم موفق 

خواهم بود. 
البتــه تولید تله تئاتر علاوه بر تمایل 
و همت مدیران تلویزیون برای تولید این 
آثار، به انتخاب متن مناســب که بتواند با 
مردم ارتباط برقرار کند و قابلیت به تصویر 
کشیده شــدن در مدیوم تصویر را داشته 
باشــد نیز مهم است. استفاده از تجربیات 
هنرمندان کاربلد این حوزه مثل مســعود 
فروتن در زمینــه کارگردانی تلویزیونی 
و داریوش مودبیــان در زمینه کارگردانی 
هنــری و بــزرگان دیگــری مثل محمد 
رحمانیان، قطب الدین صادقی، حســن 
فتحی و … نیز در کنار نوآوری های جدید 

اهمیت زیادی دارد.
کارگردان نمایش »ســکوت سفید« 
دربــاره پخش تله تئاتــر در پلتفورم های 
مجازی و شبکه نمایش خانگی یادآور شد: 
معتقدم هنوز برای مخاطبان وی او دی ها 
دیــدن تله تئاتر و حتی فیلم تئاترهایی که 
اخیراً به شیوه ای به روزتر و با چند دوربین 
ضبط می شوند، جا نیفتاده است و از طرف 
دیگر همچنان این تصور برای عموم مردم 
وجود دارد که تئاتر حوزه ویژه ای است و 
تنها افراد خاصی مخاطب آن هســتند که 
البته این مشــکل به هر ۲ طرف یعنی هم 
مردم و هم خود هنرمندان باز می گردد. البته 
تئاتر ویژگی هایی دارد که آن را تا اندازه ای 
خاص می کند اما به اندازه ای که در کشور 
ما غریب اســت، غریب نیست. بنابراین 
تلویزیون به دلیل رایگان بودن و گســتره 
مخاطبی که دارد می تواند در زمینه تولید و 
پخش تله تئاترها موفق تر عمل کند چون 
مخاطب امروزی در این شرایط نه وقتش 
را دارد نه تمایل به پرداخت هزینه اضافی 

برای دیدن این آثار نشان می دهد.
وی در پایــان صحبت هایش متذکر 
شد: هنرمندان ما امسال سال بسیار سختی 
را در همه حوزه ها تجربه کردند اما در این 
میان تئاتر مورد تهدید زیادی قرار گرفت. 
هنرمندان بســیاری با مشکلات معیشتی 
روبرو شدند و تماشاخانه های خصوصی 
متحمل ضرر و زیان شــده و تعدادی نیز 
تعطیل شــدند. این شرایط بسیار ناراحت 
کننده است و متاسفم که سالن های تئاتری 

مجبور به تعطیلی شدند. 
کاری به سلیقه فردی خودم در زمینه 
فعالیت تماشاخانه ها خصوصی ندارم اما 
در مجموع همه این ســالن ها در خدمت 
تئاتر بودند و تعطیلی و ورشکستگی آنها 
اتفاق تلخی اســت. امیدوارم مســئولان 
وزارت ارشاد تمهیدی برای حمایت از این 
سالن ها و راه کاری برای فعالیت هنرمندان 
تئاتر در این شرایط بیندیشند تا همکاران 
من نیز دلسرد نشوند و بتوانند در آینده به 

شرایط عادی بازگردند.

سردرگمی مدیریتی و تئاتر کرونایی؛

اثرگذاری»تله تئاتر« از برخی سریال های پرخرج بیشتر است

نشست مدیران شرکت عمران آب و خدمات کیش برای حل مشکل تاکسی داران

9 فرهنگ و هنر

گروه فرهنگ و هنــر -با طولانی 
شــدن شــیوع بیماری کرونــا و تعطیلی 
برنامه های هنری از جمله موسیقی اکنون 
لــزوم برگزاری کنســرت های برخط به 
عنــوان تنها راه برون رفت از مشــکلات 
معیشــتی هنرمندان موسیقی و معظلات 
تلطیف مردم خانه نشــین درحالی مطرح 
می شود که لزوم نگاه دقیق تر به این شیوه 
برگزاری کنســرت ها بیــش از هر زمان 
دیگری احســاس می شود. با توجه به این 
مهم که برگزاری کنســرت های برخط در 
ایران هیچ ســابقه ای قبل از شیوع و همه 
گیری ویروس کرونا نداشته و به هر شکل 
پدیده ای نوظهور در موسیقی ایران است، 
طبیعی اســت که در ابتدای امر این کار با 

دشواری هایی روبرو باشد.
قیمت بلیت سوالی بدون پاسخ 
یکــی از مواردی کــه در برگزاری 
کنســرت های برخط از ابتدا همواره مورد 
بحث بوده شــیوه و نحــوه قیمت گذاری 
بلیت هاست. برخی معتقدند قیمت بلیت 
هــا باید به گونه ای باشــد که مخاطبان از 
هر قشر و ســطح درآمدی توان خرید آن 
را داشــته باشــند و برخی دیگر معتقدند 
در قیمــت گذاری علاوه بــر توان خرید 
مخاطبان باید به میزانی از سود حاصله هم 
توجه داشت که هزینه های برگزاری یک 
کنســرت برخط را با نگاه حداقلی جبران 

کند.
البته هیچکدام اشتباه نیست اما رسیدن 
به فصل مشــترک برای ایــن دو دیدگاه با 
توجه به هزینه هایی که تهیه کنندگان متقبل 
می شوند و میزان کاهش درآمدهای مردم 
پس از همه گیری ویروس کرونا تقریبا غیر 
ممکن است مگر اینکه با پشتیبانی نهادهای 
مختلف در تقبل بخشی از این هزینه ها و یا 
اعمال تخفیف در هزینه هایی نظیر اجاره 
سالن ها همراه باشد. در این میان انتظارات 
از دفتر موســیقی وزارت فرهنگ و ارشاد 

اسلامی، بنیاد رودکی و معاونت امور هنری 
وزیر ارشاد و شهرداری برای کاهش هزینه 
های اجاره سالن هایی نظیر تالاروحدت، 
تالار رودکی، فرهنگسراها یا رایگان کردن 
این سالن ها بیشتر از سایر نهادها است؛ اما 
باید در نظر داشت در صورت ادامه شرایط 
کرونایی انتظــارات عمومی از این نهادها 
هم باید صورت منصفانه تری داشته باشد.
در چنین شرایطی هنرمندان نیز باید 
در نظر داشــته باشــند برگزاری و فروش 
بلیت کنســرت برخط به معنای زمینه ای 
برای فروش اجراهای از قبل ضبط شــده 
نیست و نهادهای مدیریتی باید بدانند اگر 
قرار باشد از طریق فضای مجازی و فروش 
بلیت با انتشار تصاویر آرشیوی از مخاطبان 
پولی دریافت شود فرمولی را برای این راه 
تجارت محاســبه کنند که بلیت کنسرت 
برخط بالاتــر از بلیت دریافت تصاویر از 

قبل ضبط شده باشد.
قیمت بلیط کنسرت ها سلیقه 

ای محاسبه نمی شود
محسن رجب پور که علاوه بر مدیر 
عاملی انجمن صنفی ناشران آثار شنیداری 
تهیه کننده با سابقه در زمینه موسیقی ایران 
نیز هســت در باره نحوه و شــیوه قیمت 
گذاری بلیت ها گفــت: قیمت بلیت یک 

کنسرت حاصل جمع هزینه های اجاره ای 
)از جمله اجاره سالن، تجیزات و تکنسین 
های نور و صدا و ســایر عامل اجرایی( به 
علاوه دستمزدهای مربوط به نوازندگان و 
خوانندگان است که وقتی عدد حاصل را بر 
تعداد صندلی های سالن تقسیم کنیم قیمت 

تمام شده هر صندلی به دست می آید.
وی افزود: قیمت تمام شده برای هر 
صندلی همان عدد یا رقمی اســت که تهیه 
کننده برای هر صندلی هزینه کرده و قیمت 
بلیت هر صندلی با احتســاب میزان سود 
که در بهترین حالت نمی تواند کمتر از ۱۵ 

درصد باشد مشخص می شود.
 حتی با احتساب پانزده درصد سود 
هم نگرانــی تهیه کنندگان از بازگشــت 
سرمایه وجود دارد زیرا برگزاری کنسرت 
از جمله فعالیت ها و فرایندهای اقتصادی 
اســت که هیچ گونه تضمینی برای فروش 

آن وجود ندارد.
رجب پور خاطر نشــان کرد: از سال 
۸۹ تا ســال ۹۸ همه فرآورده ها در کشور 
ما افزایش قیمت داشــته است اما در سال 
۸۹ ســقف قیمت بلیت تا ۸۰ هزار تومان 
بود که این میزان تا سال ۹۸ به سقف ۲۰۰ 
هزار تومان رســید.این تهیه کننده در باره 
چالش های پیش روی همکارانش در مسیر 

برگزاری کنسرت ها گفت: فرمول محاسبه 
نرخ بلیت برای هر صندلی را توضیح دادم، 
حال این کنســرت چه آنلاین باشد چه با 
حضور مردم بسیاری از این هزینه ها برای 
تهیه کنندگان مولفه ای تغییرناپذیر خواهد 
بود  مگر اینکــه نهادها در خصوص نرخ 
تعرفه های خود در شرایط موجود تجدید 

نظر کنند.
کنســرت های برخط و محک 

توانمندی زیرساخت ها
جدای از این موضوعات، مهم ترین 
موضوع  بحث قدرتمندی زیرساخت های 
اینترنتــی کشــور اســت. اگر بنا باشــد 
کنســرت های برخط را به عنوان تنها راه 
برون رفت از معضلات صنعت موســیقی 
و مخاطبــان آن انتخاب کنیم به ناچار باید 
ببینیم آیا زیرســاخت های اینترنتی کشور 
توان پشــتیبانی از این رویداد را خواهند 
داشــت یا خیر. کنســرت برخط همایون 
شجریان و مشکلات فنی پخش برخط آن 
نشان داد شاید بزرگترین چالش پیش روی 
برگزار کنندگان کنســرت ها همان ضعف 
زیرســاخت های اینترنتی باشد. زیرا پس 
از فروش بلیت برای چنین کنسرت هایی 
مســئولیت ســنگین کیفیت برگزاری آن 
و نحــوه پخش آن مســتقیما متوجه تهیه 

کنندگان است.
از حواشــی قابــل ذکــر پیرامون 
اجراهــای برخط و حتی زنــده در دوران 
کرونایــی می تــوان به کیفیــت پایین و 
نقص هــای فنی اجــرای برخط همایون 
شجریان که با حمایت یکی از اپراتورهای 
تلفن همراه در تالار وحدت برگزار شــد 
اشــاره کرد.  در این کنســرت که »نسیم 
وصل« نام داشــت، قطعــات ماندگار و 
پرطرفدار همایون شجریان به آهنگسازی 
محمدجــواد ضرابیــان از جمله »هوای 
گریه«، »خانه سودا«، »افسونگر«، »غریبانه«، 
»ای عاشقان«، »باستاره ها«، »حاصل عمر«، 
»دفتر دل«، »نسیم وصل« و »مرغ سحر« اجرا 
شــد. پیش از برگزاری کنسرت شجریان، 
آن را بزرگ ترین کنســرت آنلاین برگزار 
شــده در ایران نامیده بودند زیرا ارکســتر 
مجلســی تهران به رهبــری بردیا کیارس 
همراه با ۳۵ نوازنده، همایون شــجریان را 
همراهی و ۱۰ دوربین به صورت همزمان، 

آن را تصویربرداری کردند.
 چند روز قبل از برگزاری کنســرت 
شــجریان در ســطح شــهرهای ایــران 
بیلبوردهــای بزرگــی نصب شــده بود. 
همچنین حامی مالی این رویداد فرهنگی، 
لنــز را به عنوان اپلیکیشــنی که مخاطبان 
می توانند با استفاده از آن کنسرت را رایگان 
مشاهده کنند، معرفی کرده بود که عضویت 
در اپلیکیشن لنز موجب شد این کنسرت 
برای کسانی که خط ایرانسل ندارند رایگان 
نباشد، اما این تنها نکته منفی این کنسرت 
نبود. به گفته ایرانســل، تماشای همزمان 
بالــغ بر ۷۱۰ هزار نفر در لحظات ابتدایی، 
موجــب غافلگیری و بروز اشــکالاتی از 
جمله قطعی چند باره برنامه شد و بسیاری 
علاقه مندان نتوانســتند اجــرای زنده این 

برنامه را ببینند.
البته در یک ســال گذشته هنرمندان 
دیگری هم نظیر علیرضا قربانی و ســالار 

عقیلی کنسرت های برخط برگزار کردند و 
با موفقیت این کنسرت ها در پخش زنده به 
میزان زیادی از نگرانی های موجود در باره 
ضعف یا قدرت زیرساخت های اینترنتی 

کشور کم شود.
سال کرونا؛ سال پر از سکوت 

و حاشیه
امید حاجیلی خواننده موسیقی پاپ 
که قرار بود در مرداد اولین کنســرت زنده 
خــود را در تهــران روی صحنه ببرد چند 
ســاعت پس از آغاز بلیت فروشی اقدام به 
متوقف کردن بلیت فروشی کرد تا بتواند با 

مذاکره با تهیه کننده قیمت مناسب تری را 
برای بلیت هایی که در سامانه فروش بلیت 
۲۶۴ هزار تومان قیمت داشــتند، پیدا کند. 
در نهایت این اجرا که می توانست به اولین 
اجرای زنده در ســال ۱۳۹۹ تبدیل شــود 
کنسل شد تا سال ۱۳۹۹ ساکت ترین سال 
در تاریخ موسیقی ایران ثبت شود.  از سوی 
دیگر هم برگزاری برخط کنسرت همایون 
شــجریان تجربه ای بود تا بر همگان ثابت 
شود ضعف زیرســاختهای اینترنتی مهم 
ترین چالش پیــش روی برگزارکنندگان 

خواهد بود.

از ســوی دیگــر اقدام تهیــه کننده 
کنســرت های  بابــک جهانبخش دیگر 
خواننده موســیقی پاپ ایــران در فروش 
بلیــت برای پخش یک کنســرت از قبل 
ضبط شده باعث شــد این سوال در ذهن 
افکار عمومی مطرح شــود که آیا کنسرت 
برخط که تا کنون در کشــور ما یک برنامه 
نهادینه شــده نبود و به عنوان یک تجربه 
در ســال کرونا در تاریخ موسیقی ایران و 
جهان ثبت خواهد شد، می تواند به صورت 
پخش اینترنتی یک برنامه از قبل ضبط شده 

مطرح شود یا خیر؟

کنسرت های برخط؛ در 
دو راهی اجبار و اختیار

در شرایطی که مبارزه با رکونا حالت فرسایشی به خود گرفته و احتمال برگزاری کنسرت های زنده در آینده ای نزدیک تقریبا 
غیرممکن به نظر می رسد، گویا برگزاری کنسرت های آنلاین )برخط( تنها راه حل موجود برای عبور از این شرایط است ولی 

این راه حل بدون اما و اگر نیست.
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 مهم ترین موضوع  بحث قدرتمندی زیرســاخت های اینترنتی کشــور اســت. اگر بنا باشــد کنسرت های برخط 
را بــه عنوان تنها راه برون رفت از معضلات صنعت موســیقی و مخاطبــان آن انتخاب کنیم به ناچار باید ببینیم 
آیا زیرســاخت های اینترنتی کشــور توان پشــتیبانی از این رویداد را خواهند داشــت یا خیر. کنســرت برخط 
همایــون شــجریان و مشــکلات فنی پخش برخط آن نشــان داد شــاید بزرگتریــن چالش پیــش روی برگزار 
کننــدگان کنســرت ها همــان ضعف زیرســاخت های اینترنتی باشــد. زیرا پــس از فروش بلیت بــرای چنین 
کنســرت هایی مســئولیت ســنگین کیفیت برگزاری آن و نحوه پخش آن مســتقیما متوجه تهیه کنندگان است.

عکس: جعفر همافر


